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tématy, která si zaslouží pozornost. 
Přiznám se, že jsem často zklamaná  
a znechucená tím, jaké bludy a dezin-
formace se zde šíří, že jsou lidé schop-
ní psát stovky příspěvků a komentovat 
vše, co zde vidí, a navíc ještě věřit čas-
to naprosto zcestným neargumentům, 
kterými často bývá operováno. Oprav-
du je ale jejich záměrem věci posouvat 
kupředu, nebo jen šířit, omlouvám se 
za ten výraz, blbou náladu… Pokud vás 
něco trápí, chtěli byste něco řešit, face-
book není cesta, jak toho dosáhnout. 
Netrávím hodiny sezením u FCB, takto 
si práci starosty nepředstavuji, svůj čas 
raději věnuji opravdové práci, kterou 
pro město odvádím, mluvím s lidmi  
o jejich potřebách a snažím se najít 
cestu, jak jim pomoci, pojďte mi v tom 
trochu pomoci i vy. Pojďme se vrátit  
k tomu, že spolu budeme víc mluvit, 
třeba tím tu „blbou“ náladu pošleme 
tam, kam patří…možná bohužel nebo 
bohudík… v tuto chvíli to mám stále tak, 
že raději s lidmi mluvím, než komentuji 
jejich příspěvky, je to z mého pohledu 
mnohem jednodušší a efektivnější způ-
sob, jak věci řešit a jak vysvětlit důvody, 
které mě vedou k rozhodnutím, která 
dělám. Děkuji vám za pochopení.

●  Vaše�starostka� 
Markéta�Rydvalová

Milé Úvalačky, milí 
Úvaláci,
zima je koneč-
ně za námi a vše 
okolo nás včetně 
pučících stromů  
a sousedů zvelebu-
jících své zahrady 
nám připomíná, že 
přichází jaro. Jaro 
plné energie a síly. 
Po zimě, která nás 
zahání do tepla na-

šich domovů, máme možnost se znovu 
procházet venku a užívat si energii hře-
jivého slunce. Jindy prázdná náměstí, 
ulice, zahrady a hřiště znovu ožívají...
užívejte si každou takovou chvilku, kte-
rou se vám podaří si pro sebe „ukrást“ 
na maximum.

S jarem jsou spjaty také zápisy do na-
šich školských zařízení. Věřím, že jste si 
našli čas a využili nabídky dnů otevře-
ných dveří, abyste mohli společně se 
svými dětmi prozkoumat místa, která 
se pro ně na ty následující roky stanou 
„druhým domovem“. V letošním roce 
jsem zavítala do Svazkové školy v Jir-
nech. Bylo to velmi milé setkání, škola 
byla plná rodičů i malých zvědavých 
a natěšených budoucích prvňáčků. Za-
tímco děti plnily připravené úkoly, vy-
užili jsme s rodiči tohoto času k diskusi 
o tom, jak jsme pokročili v přípravách 
projektu nové svazkové školy a disku-
tovali jsme také další témata, která 
rodiče i děti zajímala. Ráda bych podě-
kovala všem za vytvoření velmi příjem-
né a milé atmosféry. Stejně jako každý 
rok, i ten následující budou naše školky 
a školy připraveny dětem poskytnout 
kvalitní vzdělání a stabilní zázemí, za 
což bych vedení a všem pedagogickým 
i nepedagogickým pracovníkům těch-
to zařízení ráda poděkovala. Jsem moc 
ráda, že nejsme v obdobné situaci jako 
stovky ostatních obcí, jejichž starosto-
vé a starostky jsou nuceni své prvňáčky 
vozit za školní docházkou často i něko-
lik desítek kilometrů daleko. 

Do konce března jsme jako Úvaláci měli 
možnost podávat projekty do letošní-
ho ročníku participativního rozpočtu. 
V letošním ročníku byly podány celkem  

4 projekty. Ráda bych tímto poděkovala 
všem, kteří využili příležitosti, rozhlédli 
se okolo sebe, promysleli, co by se dalo 
vylepšit a dali si tu práci s přípravou 
jednoduchého projektu, který následně 
podali. Zájem o místo, ve kterém všich-
ni žijeme, se počítá, takže ještě jed-
nou velké díky těm, kteří jste do toho 
šli. Teď bude následovat vyhodnocení 
všech projektů a následně 15. května 
veřejná prezentace těch, které dosta-
nou příležitost v rámci hlasování nás, 
obyvatel našeho města. Tímto bych vás 
ráda požádala, abyste tomuto projektu 
věnovali pozornost, máte tak jedineč-
nou příležitost ovlivnit rozvoj veřejného 
prostoru našeho města, díky.

Být starostkou našeho města mi přiná-
ší mnohá zajímavá setkání. Tentokrát 
bych ráda zmínila další z řady skvělých 
akcí, která se v uplynulém měsíci ode-
hrála v režii jednoho z místních spor-
tovních spolků. Sport Úvaly pod vede-
ním Jany Konečné pořádal v polovině 
března 1. kolo Národního poháru Čes-
kého svazu karate JKA. Ráda bych tímto 
poděkovala za práci celého týmu, který 
se na realizaci tohoto sportovního svát-
ku podílel, a vyjádřila velkou poklonu 
nad úrovní, kterou byla tato akce orga-
nizována. Hala byla nacpaná k prask-
nutí rekordním počtem účastníků. Je 
mi velkou ctí a radostí, že jsem se této 
akce mohla účastnit a že v našem měs-
tě působí tolik skvělých a schopných 
lidí, kteří ukrojí část svého času a věnu-
jí ho činnosti pro ostatní. Ještě jednou 
velké díky za pozvání a velká gratulace 
k výsledkům, které vaše práce přináší.

Na závěr bych vám ráda popřála co 
nejvíce krásných slunečných a pohodo-
vých jarních dní a dovolím si ještě jed-
no opakované vysvětlení, poznámku či 
prosbu závěrem. Pokud budete mít na 
srdci nebo na jazyku něco, o čem byste 
se mnou nebo s mými kolegy na rad-
nici rádi hovořili, neváhejte a napište, 
nebo zavolejte nám, JSME TU PRO VÁS! 
Ne vždy můžeme vyhovět vašim žádos-
tem a přáním, ale vždy si na vás udělá-
me čas. Facebook a konverzace, které 
v rámci této platformy probíhají, mě 
stále nepřesvědčil o tom, že je místem, 
kde se věcně a rozumně diskutuje nad 

SLOVOSLOVO
STAROSTKYSTAROSTKY

POZVÁNKAPOZVÁNKA

POZVÁNKA NA ZASEDÁNÍ  
ZASTUPITELSTVA

Zveme občany na veřejné  
zasedání Zastupitelstva města 
Úvaly, které se koná ve čtvrtek  
10. 4. 2025 od 18.00 hodin v sále 
Domu s pečovatelskou službou 

Úvaly, nám. Svobody 1570

Program�jednání�bude�oznámen� 
na�úřední�desce�městského�úřadu.
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ku č. 2640/7 v ulici Pernerova, mezi 
městem Úvaly a soukromými osobami 
(manželi). 

Úvalští zastupitelé také schválili uza-
vření Dodatku č. 4 plánovací smlouvy 
pro lokalitu Radlická čtvrť mezi měs-
tem Úvaly a společností YD Real Estate 
Alfa, s.r.o. Důvodem uzavření dodatku 
je, že součástí smlouvy se stává společ-
nost T4 Building, s. r. o., jako složitel 
kauce dle článku IX smlouvy, která je 
ve výši 12 000 000 Kč formou bankovní 
záruky.

Následně zastupitelé souhlasili s uza-
vřením kupní smlouvy mezi městem 
Úvaly a Ředitelstvím silnic a dálnic, 
s. p., na prodej pozemku č. 1717/7  
o velikosti 281 m2. Rozdělení pozemku 
bylo nutné na základě zaměření sku-
tečného stavu po zrealizování investič-
ní akce ŘSD „Přestavby křižovatky silnic 
I/12 x II/101“ na Úvaláku. Kupní cena za 
pozemek činí 63 980 Kč.

Dotaz ze strany občanů přišel na téma 
regulace zástavby pozemků v chatové 
a zahrádkářské oblasti Pod Slovany  
a vývoje tohoto omezení v čase. 

Link na jednání úvalského zastupi-
telstva dne 20. 2. 2025 – scan QR kód

Délka jednání: 1:00 hod.

 ●  Marek�Mahdal,� 
člen redakční rady Života Úval 

JEDNÁNÍ�ÚVALSKÉHO�ZASTUPITELSTVA�DNE�
20. 2. 2025
První setkání úvalských zastupitelek  
a zastupitelů proběhlo ve čtvrtek 20. 2. 
2025 v sále DPS. Tradičně prvním bo-
dem jednání byla informace starostky 
o činnosti Rady města Úvaly za období 
od 12. 12. 2024 do 20. 2. 2025. Rada se 
v tomto období věnovala zejména pro-
blematice změny územního plánu měs-
ta č. 14, výstavbě a financování ČOV. 

Následně předseda finančního vý-
boru seznámil přítomné se zápi-
sem jednání finančního výboru ze 
dne 12. 2. 2025. Předmětem jed-
nání finančního výboru byl návrh 
rozpočtových opatření č. 5/2024  
a č. 1/2025 a kontrolní zprávy.

Následně zastupitelé schválili rozpoč-
tové opatření č. 5/2024, které bylo mís-
tostarostou Kimbembem předloženo 
na základě příjmových a výdajových 
skutečností. Celkové příjmy města byly 
poníženy o cca 13 mil. Kč, a to z důvodu 
neuhrazení příspěvku na infrastruktu-
ru v případě smlouvy v oblasti Zálesí. 
Tato platba byla následně uhrazena 
v lednu 2025.

Poté bylo schváleno rozpočtové opatře-
ní č. 1/2025 ve výši příjmy 300 720 073 
Kč, financování ve výši 139 348 654 Kč  
a výdaje běžné ve výši 216 404 577 Kč, 
výdaje investiční ve výši 196 415 916,- 
Kč, financování úvěrů 8 480 967 Kč, re-
zerva 18 767 267 Kč. Toto rozpočtové 
opatření navazuje na rozpočtové opat-
ření č. 5/2024. K úpravě dochází hlavně  
z důvodu přesunutí realizace investič-
ních akcí. V příjmech dochází k navýšení 
položky 1348 – příspěvek na infrastruk-
turu v Zálesí 13 080 000 Kč, navýše-
ní daně z nemovitosti o 1 600 000, Kč  
a změna v čerpání úvěru na ČOV. 

Významným bodem únorového jed-
nání bylo schválení vydání Změny  
č. 14 územního plánu sídelního útva-
ru Úvaly. Podkladem pro rozhodnutí 
zastupitelstva města o pořízení změ-
ny zkráceným postupem byla stano-
viska Krajského úřadu Středočeského 
kraje. Z těchto stanovisek vyplývá, že 
se nepožaduje vyhodnocení vlivů na 
soustavu Natura 2000 ani vlivů na ži-
votní prostřední (tzv. SEA), tedy ani 
vyhodnocení předpokládaných vlivů 
změny ÚPSÚ na udržitelný rozvoj úze-
mí. O pořízení změny č. 14 ÚPSÚ Úvaly 
zkráceným postupem a o jejím obsahu 

rozhodlo Zastupitelstvo města Úvaly již 
v prosinci 2023. Veřejné projednání se 
konalo dne 27. 6. 2024. Lhůta k uplat-
nění stanovisek, námitek a připomínek 
skončila dne 4. 7. 2024. Pořizovatel ve 
spolupráci s určeným zastupitelem 
a projektantem řešili zprvu nesouhlas-
né stanovisko Krajského úřadu Stře-
dočeského kraje z hlediska ochrany 
zemědělského půdního fondu, orgány 
následně vydaly stanoviska souhlasná 
(Krajský úřad Středočeského kraje dne 
10. 9. 2024 a MěÚ Brandýs n. L. – St. 
Boleslav dne 16. 9. 2024). Vzhledem k 
tomu, že úprava v lokalitě Vinice vy-
plývající z řešení stanovisek dotčených 
orgánů ochrany přírody a krajiny byla 
vyhodnocena jako podstatná, neboť 
došlo k jinému členění a vymezení za-
stavitelných ploch pro bydlení a občan-
ské vybavení, bylo nutné tuto úpravu 
projednat v opakovaném veřejném 
projednání. Opakované veřejné pro-
jednání se konalo dne 19. 11. 2024. 
Lhůta k uplatnění stanovisek, námi-
tek a připomínek skončila dne 26. 11. 
2024. Stanoviska dotčených orgánů 
byla souhlasná, případně dotčené or-
gány stanovisko neuplatnily. 

Dalším bodem jednání bylo schváleno 
uzavření smlouvy o poskytnutí podpory 
ze Státního fondu životního prostředí 
České republiky na akci „Rozšíření ČOV 
Úvaly“, na základě které město získá až 
22 141 825,79 Kč z celkových nákladů 
stavby ve výši 71 310 228 Kč. Rozdíl ná-
kladů a příspěvku se město zavazuje 
uhradit ze svého rozpočtu (úvěru).

Zastupitelé také vzali na vědomí zápis 
z jednání kontrolního výboru č. 2/2024 
ze dne 9. 12. 2024. Členové výboru 
projednali a schválili kontrolní zprá-
vy, které pak byly samostatnými body 
jednání únorového zasedání zastupi-
telstva. Byly vzaty na vědomí zprávy 
o Kontrole plnění usnesení rady za rok 
2022, o Kontrole vyřizování stížností 
za roky 2021 a 2022 a o Kontrole vyři-
zování podnětů, návrhů a připomínek 
podaných zastupiteli a občany na jed-
nání zastupitelstva města za rok 2022 
a 2023.

Zastupitelé souhlasili s uzavřením ve-
řejnoprávní plánovací smlouvy ke sta-
vebnímu záměru žadatele na staveb-
ní záměr výstavby rodinného domu 
o jedné bytové jednotce, na pozem-
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SVAZKOVÁ�ZÁKLADNÍ�ŠKOLA�POVÝMOLÍ
Před více jak 10 lety se starostové Úval, 
Květnice, Dobročovic, Přišimas, Hrade-
šína a Zlaté domluvili na spolupráci, je-
jímž cílem měla být výstavba nové svaz-
kové základní školy se sportovní halou. 
Nikdo asi tenkrát netušil, jak strastipl-
ná cesta k cíli je čeká a kolik překážek 
bude nutno zdolat.

Složité počáteční vyjednávání s vládou 
a ministerstvem školství o zařazení 
svazkové základní školy do dotačního 
programu na výstavbu nových škol se 
totiž nakonec ukázalo být tou jedno-
dušší částí celého záměru ... 

Původně vybraná lokalita se vzhledem 
k nesouhlasu budoucích sousedů uká-
zala jako nerealizovatelná. Následova-
lo složité vyjednávání s developerem  
o potřebných pozemcích v lokalitě 
Hostín (a zde velký dík firmě Arcona Ca-
pital za její přístup v jednáních!). Probí-
hala vyjednávání s ŘSD, ČEZ, měnily se 
požadavky státu na to, jak má budova 
školy vypadat, a celý projekt o několik 
let zdržely i obstrukce u antimonopol-
ního úřadu...  

Tento zdlouhavý proces vyvrcholil od-
stoupením obce Zlatá od celého pro-
jektu.

Mnohdy během těch let situace vypada-
la skoro beznadějně a jak minulé vede-
ní města, tak i my jsme se mnohokrát 
zabývali myšlenkou, jestli místo holuba 
na střeše v podobě moderní nové ško-
ly nebude lepší nahradit ho vrabcem  
v hrsti v podobě dostavby školy stávající. 

Před dvěma lety ale nastal zásadní 
zlom, podařilo se nám získat pozemek 
na Slovanech pro realizaci.

Osobně jsem byla po celou dobu pře-
svědčena, že město novou školu potře-
buje a naše děti si ji zaslouží ... a také 
že Úvaly potřebují moderní sportovní 
halu, která je s výstavbou nové školy 
spojena. 

Mé přesvědčení mě dovedlo k rozhod-
nutí sestavit tým, jehož cílem bude 
dosáhnout realizace svazkové školy  
s potřebným zázemím.

Postupně se nám podařilo překonat 
všechny překážky spojené s administ-
rací celého projektu. I přes trable spoje-
né s nefunkčním stavebním řízením se 
nám začátkem le-
tošního roku poda-
řilo získat stavební 
povolení, následně 
jsme náš projekt 
Svazkové základ-
ní školy definitiv-
ně obhájili před 
hlavním poskyto-
vatelem dotace 
– Ministerstvem 
školství, mládeže 
a tělovýchovy ČR  
a získali jsme ký-
žený dokument  
s příslibem dota-
ce v neuvěřitelné 
výši 757 mil. Kč, 
celkové náklady 
jsou odhadovány 
na jednu miliardu 
Kč. Doufáme, že se 
podaří dosáhnout  
i na evropské pení-
ze a již nyní připra-
vujeme podklady 
pro získání pro-
středků na kofinancování z programů 
na energeticky úsporné budovy.

Na začátku března jsme vyhlásili za-
dávací řízení na výběr generálního do-
davatele stavby. Nejedná se o klasické 
řízení, ale o metodu „Design and Build“ 
neboli žlutý FIDIC. Generální dodavatel 
vyhotoví na základě našich požadavků 
prováděcí dokumentaci a mimo sa-
motné stavby dodá i vestavný nábytek  
a gastro zařízení.

Toho, kdo novou školu v našem městě 

postaví, bychom měli znát v průběhu 
května.

Už jsme opravdu blízko našemu cíli. 
Teď už zbývá vlastně ta jednodušší část 
celého procesu – novou základní školu 
se sportovní halou postavit a zaplatit.

Samotná stavba by pak měla začít ve 
druhé polovině letošního roku tak, 
abychom mohli první žáčky uvítat už  
v září roku 2027. 

Chtěla bych tímto velmi poděkovat 
všem, kteří se na přípravách a realiza-
ci tohoto projektu v minulosti podíleli 
a podílí. Starostkám a starostům obcí, 
kteří společně s námi vydrželi všechny 
útrapy, které tento projekt doposud 
provázely, a také celému týmu, který 

doslova dnem i nocí, Vánoce nevánoce 
pracuje na tom, abychom náš společný 
cíl naplnili.

Držme si palce, ať se vše podaří a mů-
žeme novou školu otevřít v září 2027 
pro naše školáky.

 ●  Vaše�starostka� 
Markéta�Rydvalová
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VŠIMLI�JSME�SI,�ŽE�…�
… fb skupiny nějak odumírají a mění 
se místo z optimistických informačních 
sdělení na bazárek a nabídky prací, což 
není špatné, ale smysl vyprchal, ale to 
je věc skupiny a nemohu kritizovat, jen 
zaznamenat.

… opět na fb je informace: … že v sou-
časné době probíhá úprava části po-
zemku parcelní číslo 4006/18, katas-
trální území Úvaly u Prahy. Chystáme 
zde „Psí hřiště Purina“, které bude slou-
žit našim psím kamarádům ke hrám  
a odpočinku. Prosíme o shovívavost …

… také 9. 4.  se koná Den otevřených 
dveří v naší ZŠ Povýmolí! Neváhejte  
a přijďte se s dětmi podívat. Pro děti 
jsou připravená různá stanoviště. 

… na fb: Včera odpoledne jsem zašla na 
dámské WC na nádraží Úvaly a podívej-
te se, co jsem zde spatřila. Není vám 
z toho na zvracení, když to vidíte, a co 
potom maminky s malými dětmi ... pře-
balovací pult je jako popelník, a ještě 
hůř je mísa. Když jsem vyšla ven, zjistila 
jsem, že pánské WC je mimo provoz, 
a tak kdo potřebuje, použije i dámské 
WC. Jedním slovem hrůza.

… neteče voda, řada telefonických do-
tazů. Co na to poradit, když ne každý 
má internet nebo se zapomene podí-
vat na web města. Těm, kdo se na mne 
obrátili, navrhuji, aby si zajistili portál 
občana a budou dostávat informační 
důležité SMS.

… ne úplně nová informace na fb: „Toto 
je hodně smutné před a po. I když dů-
vod znám, těch stromů, stínu a klidu, 
o který jsme přišli je mi hrozně líto. Tak 
mě, sousedi, zajímá, co říkáte na ze-

leň ve „městě v zeleni“? Osobně mám 
pocit, že o dost přicházíme a nikde se 
moc nepočítá s kompenzací. Sice autor-
ka nepíše, kde to je, ale stále to platí, že 
divoká příroda je nahrazována betonem 
nebo kultivovanou zelení, která někdy 
ani do naší krajiny nepatří a brzy hyne. 
Všude se píše a vysílá volání o pomoc – 
mokřady, hmyz, ptáci – veškerá živá pří-
roda, která bývala tak rozmanitá … vysly-
ší někdo odpovědný výzvy? 

Třeba Český svaz ochránců přírody 
Úvaly…

„V loňském roce jsme založili spolek, 
ve kterém se chceme věnovat péči  
o krajinu, ve které žijeme. Můžete si 
nás spojit s tradičním SWAPem rostli-
nek a výpěstků, Pomlázkováním, Výro-
bou ptačích budek…
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MUDR. KARÁSKOVÁ
DOVOLENÁ
2. května

12. – 27. května
JSOU TO TÉMĚŘ 3 TÝDNY

ZAJISTĚTE SI VČAS:
 LÉKY, KTERÉ DLOUHODOBĚ  

UŽÍVÁTE, VÝPISY 
Z DOKUMENTACE, PROHLÍDKY 

PRO ZAMĚSTNAVATELE,  
PROHLÍDKY NA ŘIDIČSKÝ  

PRŮKAZ…

ZASTUPUJÍCÍ LÉKAŘKA JE  
POUZE PRO AKUTNÍ PŘÍPADY

DĚTSKÉ STŘEDISKO 
ÚVALY

MUDr. Kumprechtová 
Vladimíra hledá dětskou 
sestru pro svoji ordinaci

Poliklinika Úvaly  
Pražská 1144

Tel.602 770 088,  
281 982 885

Jarní počasí nás brzy vyláká na naše 
zahrádky, abychom začali s prvními 
letošními pracemi. Vyhrabanou trávu 
nebo ještě od podzimu popadané lis-
tí někteří budou chtít následně spálit, 
ale pozor! Od začátku března 2025 
je takový postup podle novely záko-
na č. 201/2012 Sb. o ochraně ovzduší 
zakázaný. Přesněji se jedná o pálení 
navlhlé trávy nebo listí, které je při 
pálení doprovázeno hustým štiplavým 
kouřem. Podle § 16 odst. 4 zákona  
o ochraně ovzduší lze v otevřeném 
ohništi spálit jen suché rostlinné ma-

ZÁKAZ�PÁLENÍ�LISTÍ�A�TRÁVY!
Trávu, listí a případně další biomasu  
z naší zahrádky je proto vhodnější dát 
do kompostů, domácích kompostérů, 
hnědých biopopelnic a v případě vět-
šího množství je možné využít velko-
kapacitní kontejnery na bioodpad ve 
sběrném dvoře našeho města. 

Děkujeme za pochopení!

●  Odbor�životního�prostředí� 
a�územního�rozvoje

teriály, které nejsou znečištěné nebo 
jinak kontaminované cizorodými che-
mickými látkami. Pokud se přesto pro 
pálení rozhodnete, hrozí vám za pře-
stupek pokuta až do výše 50 000 Kč. 
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DOČKÁME�SE�ZKLIDNĚNÍ�DOPRAVY� 
V�ÚVALECH�JIŽ�ZA�2�ROKY?
O přeložce silnice 1/12 Běchovice – Úva-
ly a jejím zprovoznění se mluví i píše již 
mnoho let. Jaký je ale její aktuální stav? 
Na trase plánované stavby se začaly 
provádět archeologické průzkumy na-
značující blížící se pověstné „kopnutí 
do země“ stavbaři. Kdo v posledních 
měsících vyrazil z Úval po 1/12 směrem 
na Kolín, nemohl mezi nově zrekon-
struovanou betonárkou a odbočkou na 
Tuklaty přehlédnout bagry a buldozery 
provádějící skrývku zeminy pro archeo-
logický průzkum, který ale nyní probí-
há nejintenzivněji v oblasti Praha – Ko-
loděje a Dubeč. Také v okolí budoucího 
křížení silnice z Úval na Dobročovice  
a přeložky se objevila vykolíkovaná 
území, kudy bude nová silnice směrem 
nad Skeříkov procházet. Přinejmenším 
zarážející ale v tomto místě je přibližně 
před půl rokem realizovaná výsadba 
nových stromků podél silnice doplňují-
cí staré aleje ovocných stromů. Nema-
lá část stromků je totiž nyní označena  

k vykopání a pravděpodobnému pře-
sazení jinam, neboť jsou právě v mís-
tě budoucí stavby. Běžnému selskému 
rozumu je proti srsti hledat racionál-
ní důvody pro takové operace, neboť 
by se mohlo ukázat, jak veliké by asi 
bylo hejno vznášejících se holubiček 
doktora Štrosmajera z Nemocnice na 
kraji města, když rozhodnutí EIA zís-
kala stavba již v roce 2018 a samotné 
schvalování záměru projektu skončilo 
v roce 2024.
 
Nyní jsme ale již v roce 2025. V únoru 
letošního roku skončilo výběrové říze-
ní na zhotovitele, do nějž se přihlásilo 
5 subjektů. Odhadovaná cena stavby 
přeložky byla cca 6,15 miliardy korun, 
pro srovnání tedy šestkrát více než plá-
novaná svazková škola v Úvalech. Ani 
jedna z nabídek tuto částku nepřevýši-
la, naopak všechny byly o 25 až téměř 
40% nižší. Hodnotící komise nyní mimo 
cenové nabídky prověřuje také refe-

rence jednotlivých stavebních uskupe-
ní. Kdy bude vybrán zhotovitel, jasné 
zatím není, generální ředitel Ředitelství 
silnic a dálnic Radek Mátl ale předpo-
kládá, že by stavba přeložky měla začít 
v létě. Neuvádí sice jakého roku, ale 
dodává, že:

„Tato stavba je naplánovaná na 30 mě-
síců, což směřuje k tomu, abychom ji na 
konci roku 2027 zprovoznili společně  
s novým úsekem dálnice D0 mezi Běcho-
vicemi a dálnicí D1.“

Můžeme si zkusit držet palce, jestli se 
to skutečně stane a na konci roku 2027 
budeme mít v Úvalech jak otevřenou 
svazkovou školu, tak až o 12 tisíc den-
ně projíždějících aut méně.

Zdroj: Autor a www.silnicei12.cz
      

 ●  Aleš�Pilný

Co všechno jsme udělali a na co se chystá-
me, mohli jste se dovědět na výroční schů-
zi. Pro zájemce uvalycsop@gmail.com.

… všichni se asi těšíme na Zelený čtvr-
tek 17. 4. a dáme si aspoň jedno  „ze-
lené“.

… rádi bychom zmínili, odkdy budou trhy 
na náměstí, ale zatím se žádný z trhovců 
neozval. Může to však být ze dne na den. 
Grilovaná kuřata bývají téměř pravidelně 
stále ve čtvrtek, snad ne jen tehdy, když 
zboží nedojde včas k provozovateli.

●  �Všímala�si�Alena�Janurová

ODHALENÍ�PAMĚTNÍCH�DESEK�5.�KVĚTNA� 
OD�17�HOD.�PŘED�NÁDRAŽÍM�V�ÚVALECH
Spolek pro postavení pomníku odbo-
je bude na paměť 80 let od ukončení  
2. světové války odhalovat na stěně 
hotelu Budka dvě pamětní desky se 
jmény úvalských protinacistických od-
bojářů a bojovníků Květnového povstá-
ní 1945, mezi nimiž bylo mnoho legio-
nářů, sokolů, skautů, ale i důstojníků, 
učitelů a železničářů. Deset z nich bylo 
prezidentem dr. Edvardem Benešem 
vyznamenáno Československým váleč-
ným křížem 1939. 

Účast na odhalení přislíbily hejtmanka 
Petra Pecková a starostka Markéta Ry-

dvalová. S dalšími zasvěcenými projevy 
přijedou historici, čestnou stráž budou 
držet legionáři, sokolové a skauti.

Po celou dobu okupace působil v Úva-
lech národní odboj, především Obrana 
národa, a komunistický odboj. Všichni 
odbojáři směřovali své úsilí k obnově 
Československa. Obě komunistické 
buňky skončily v koncentračním tá-
boře. Početnější Obrana národa, kte-
rá připravovala povstání od jara 1939  
a byla zatčeními postižena daleko 
méně (Josef Chalupecký, Václav Tou-
rek, Bohumil Trnka), převzala jménem 

revolučního národního výboru (před-
seda Josef Rydl) správu v obci včetně 
podniků, vyhlásila 5. 5. 1945 mobiliza-
ci a přes noc zorganizovala postavení 
barikád, které brzdily postup Němců 
na Prahu. Po poledni byly rozpojeny 
železniční koleje na Prahu i na Český 
Brod. Budoucí velitelé bojových úse-
ků (Josef Martinovský, František Mar-
tinovský, Alois Procházka, legionář 
Josef Strnad) rozdávali schované puš-
ky, kterých se ale nedostávalo. Zasta-
vení lazaretního vlaku plného munice  
a zbraní v úvalském nádraží po 10. ho-
dině napomohlo k vyzbrojení. 
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5. 5. 1945 se nacisté Reimannovy Kam-
pfgruppe v Českém Brodě obávali 
partyzánů, a tak poslali 6. 5. dopoled-
ne dva výzvědné letouny Storch. Před  
15. hodinou přijeli Němci s větším po-
čtem tanků a obrněných vozů. 

Na východním okraji Úval nazývaném 
Stříbrňák došlo k boji mezi obrán-
ci barikády a německou pěchotou. 
Úvalští se statečně bránili velké pře-
sile. Jaroslav Kvíz, Václav Havlíček 
a náhodný chodec Milan Dufek byli 
zajati a zastřeleni u hřbitovní zdi. 
Bojovníci v Úvalech ustupovali od 
Stříbrňáku až na Úvalák s puškami  
a kulomety a pancéřovými pěstmi až 
do večera, následně se zapojili obrán-
ci v Újezdě nad Lesy. Německé vojsko 
začalo pronikat do Úval, drancovalo  
a nutilo muže k odklízení barikád. Bě-
hem dne byl zákeřně zastřelen Franti-
šek Šlajer. 

Němci pak 7. května v Úvalech zatý-
kali, vyhrožovali, že vypálí Úvaly, brali 
rukojmí, rabovali, nikdo nevěděl, co 
přinesou příští hodiny. 8. května vyzval 
velitel německé posádky poručík Mei-
nel místním rozhlasem obyvatele, aby 
odevzdali do 10 hodin veškeré zbra-
ně. V případě neuposlechnutí rozkazu 

O tomto hrdinném úsilí o znovunabytí 
svobody a státní samostatnosti přináší 
informace čtyřdílná kniha „Smějící se 
bestie“ autorky Lenky Mandové, která 
události z protektorátu v okrese Český 
Brod včetně jmen čs. vojáků, popisu 
atentátu na R. Heydricha, odboje, ho-
locaustu i konfidentství připravuje do 
tisku.

Po dalším dlouhodobém studiu archí-
vů chystá spolek odhalit desku proti-
komunistického odboje. Spolek chce 
odhalením desítek jmen statečných 
Čechů připomenout jejich zapomenu-
tá jména, vždyť ani rodiny o hrdinství 
svých dědů často nic nevědí. Jména 
statečných, vyhledaná v archívech, by 
měla být morálním příkladem v době 
událostí nedaleké války. 

Zlu nelze ustupovat, jinak jej podporu-
jeme, a potom nás pohltí.

Zveme všechny, kteří si váží odvahy na-
šich dědů hájit svobodu a demokracii  
i za cenu nejvyšší, aby přišli 5. května  
v 17 hod. před úvalské nádraží. 
      

 ●  Lenka�Mandová� 
a�Vladislav�Procházka

budou rukojmí Bohumil Jandourek, Ja-
roslav Michálek, Karel Marčín a Adolf 
Martínek popraveni. Přestože předse-
da správní komise Úval Ferdinand Bir-
ke byl při jednání s poručíkem Meine-
lem ubezpečován, že se rukojmím nic 
nestane, opak byl pravdou. Tři byli na-
lezeni zastřelení v lese. 

V Úvalech byly jednotky wehrmachtu 
a SS zadrženy 5. a 6. května 36 hodin, 
což velmi pomohlo povstalé Praze, aby 
stačila postavit barikády. A další den 
se bojovalo v Běchovicích, Kyjích, Na 
Pražačce, takže se Němci dostali do 
historického centra až 8. 5. 

Generál R. Reimann podepsal 9. květ-
na několik minut po půlnoci v budově 
českobrodského gymnázia kapitulaci. 
Poté se hned vydal na útěk k Ameri-
čanům, ale byl vydán Rudé armádě  
a strávil 10 let v Gulagu na Sibiři.

Nacisté nám v posledních hodinách 
války zastřelili šest úvalských spoluo-
bčanů a čs. legionář Karel Böhm padl  
v Praze na barikádě. Někteří zranění si 
následky nesli  po celý život. Také jmé-
na vězněných a ubitých v koncentrač-
ních táborech naleznete na pamětních 
deskách.

Barikáda u viaduktu do ulice Na Spojce (archiv města)
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osobních automobilů, opět se zraně-
ním. Na místě však už zasahovali pro-
fesionální hasiči z českobrodské stani-
ce, tak úvalská jednotka kromě pomoci 
s čištěním komunikace řídila dopravu 
na frekventované komunikaci. Ráno 
27. února vyjížděli hasiči k dopravní ne-
hodě v Rostoklatech. Avšak po příjezdu 
na místo bylo sice zjištěno vozidlo na 
poli, ale řidič vozidla zajel mimo ko-
munikaci záměrně, tudíž se o nehodu 
nejednalo.

Večer 5. března byli hasiči přivoláni 
do Úval k pomoci s transportem pa-
cienta. Úvalští hasiči dorazili na místo 
jako první a zjistili zraněnou ženu ležící  
v koupelně, které poskytli předlékař-
skou pomoc do příjezdu záchranářů.

8. března odpoledne byla nahláše-
na dopravní nehoda na státní silnici  
u Úval. Jednalo se o srážku osobní-
ho automobilu s motocyklem, která 
se zpravidla neobejde bez zranění či 
ohrožení života. Hasiči poskytli zraně-
né osobě předlékařskou pomoc včetně 
aplikace dlahy na dolní končetinu. Po 
příjezdu záchranářů zbyla práce na od-
stranění havarovaných vozidel a jejich 
částí.

●  Za�JSDH�Úvaly�Milan�Bednář

Letošní rok je prozatím pro úvalské ha-
siče poklidnější. Od počátku roku do 
poloviny března byla úvalská jednotka 
sboru dobrovolných hasičů povolána 
k 11 událostem. V sedmi případech 
se přitom jednalo o dopravní nehody, 
ve dvou o požár a po jednom případě 
hasiči poskytli technickou pomoc a po-
moc zraněné osobě.

První výjezd roku 2025 se odehrál 
9. ledna večer a jednalo se jen o odkli-
zení padlé větve z komunikace v Úva-
lech. 15. ledna brzy ráno byla jednotka 
přivolána k dopravní nehodě u Tuklat, 
ale ještě před příjezdem na místo byla 
odvolána na základnu.

První podstatnější zásah proběhl  
19. ledna večer, kdy došlo u Úval k do-
pravní nehodě dvou osobních vozidel 
na křižovatce státní silnice se silnicí 
vedoucí od Jiren. Nehoda se neobešla 
bez zranění, nicméně naštěstí nebylo 
nutné žádnou osobu z havarovaného 
automobilu vyprošťovat. Kromě péče 
o zraněnou osobu tak bylo nutné pro-
vést protipožární opatření a vyčištění 
komunikace od provozních kapalin.

3. února po poledni byla jednotka při-
volána k další dopravní nehodě se zra-
něním, ke které došlo v Jirnech. Jednalo 

ROK�2025�JE�PRO�ÚVALSKÉ�HASIČE�PROZATÍM�
RELATIVNĚ�POKLIDNÝ�

se o srážku osobního automobilu s vo-
zidlem záchranné služby. Zraněné dítě 
z osobního automobilu už bylo při pří-
jezdu jednotky v péči záchranářů a ha-
siči se tak věnovali především odklizení 
následků nehody. Kromě běžné čin-
nosti bylo třeba převrácený automobil 
otočit zpět na kola, což se podařilo po-
mocí navijáku.

K prvnímu požáru letošního roku byli 
úvalští hasiči přivoláni 12. února od-
poledne a rovněž do Jiren. Jednalo se  
o požár nahromaděného papíru pod li-
sem na papír v areálu skladů u jmeno-
vané obce a oheň byl zlikvidován bez 
větších škod. 16. února v poledne byl 
hlášen další požár, tentokrát v Úvalech 
na nádraží. Jednalo se o vzplanutí ma-
teriálu v odpadkovém koši, který uha-
sili strážníci městské policie ještě před 
příjezdem jednotky.

Ve třech dnech po sobě pak úvalští 
hasiči vyjížděli k dopravním nehodám. 
Ráno 25. února narazil osobní automo-
bil do rodinného domu v ulici 5. května 
v Úvalech. Kromě pomoci zraněné oso-
bě bylo třeba odstranit následky neho-
dy a prověřit možné narušení statiky 
domu. Následujícího dne ráno došlo 
k dopravní nehodě, a to na státní silni-
ci u Tuklat. Jednalo se o nehodu dvou 

    

ZPRÁVY�Z �MDDMZPRÁVY�Z �MDDM

A také děkujeme všem, kteří se na rea-
lizaci Noční hry podíleli. Fotky mluví za 
vše 😉.

●  Tým�MDDM�Úvaly

Byla strašidelná, možná v některých 
místech až děsivá. Užili jsme si ji spolu 
s těmi, kteří mají pro strach uděláno. 

Těšíme se na další ročník a už vymýš-
líme nová strašidelná stanoviště! Dě-
kujeme, že chodíte na akce našeho 
Domečku. 

ÚNOROVÁ�NOČNÍ�HRA
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V tomto roce, ač není dvanáctka kula-
tým číslem, ale ani kulaté výročí hrůz-
né události, přeci byl happening pojat 
s obrovskou úctou a v novém pojetí od 
vedení města, od žáků základní školy, 
pod vedením paní zástupkyně Matouš-
kové a její kolegyně Kosmatové. Lišil 
se i komornějším provedením obvyk-
lých židovských písní. Čtení jmen dva-
ceti čtyř úvalských židovských obětí se 
sfouknutím svíčky a jediné s ponechá-
ním světla života ženy, která přežila, 
bylo jako vždy obrovsky dojemné …

Událost nelze tentokrát přejít jen něko-
lika slovy. Připomenout musím základ-
ní informaci, která byla i v minulém ŽÚ. 
V koncentračním táboře Osvětim-Bře-
zinka bylo 8. března 1944 v plynových 
komorách zavražděno 3792 nevinných 

12.�ROČNÍK�HAPPENINGU�PAMATUJ!�

nesem písní Shema Israel a Hatikva  
a zakončila naší hymnou Kde domov 
můj … „Tyto písně nám připomínají, že 
i v nejtemnějších chvílích si lidé ucho-
vávali víru, naději a lásku k domovu,“ … 
dodala Markéta Rydvalová.

●  Pro�kroniku�zaznamenala� 
Alena�Janurová

mužů, žen a dětí. Dalších 6500 mužů, 
žen a dětí bylo zavražděno v nocích  
10. a 11. července 1944. Během tří nocí 
zahynulo více než 10 000 českosloven-
ských občanů. Na různých místech naší 
vlasti si tuto strašnou událost připome-
nou účastníci happeningu Pamatuj!

Projev paní starostky byl jiný než dříve, 
od ženy zněla výzva k zachování míru 
a morálních hodnot, které mají být 
blízké člověku, emotivněji. Mimo jiné 
řekla: „ … dnes nejsme svědky těchto 
událostí, ale neseme odpovědnost za 
to, aby nebyly zapomenuty. Holocaust 
nebyl jen vzdálenou tragédií, ale děsi-
vým důkazem toho, kam může vést ne-
návist, lhostejnost a pasivita. Zlo totiž 
nevítězí jen silou těch, kdo ho páchají, 
ale také tichem těch, kdo mlčí. Happe-
ning PAMATUJ! není jen vzpomínkou, 
ale i výzvou …“.

Na panelech byly výtvarné práce žáků 
ZŠ a byly tvořeny s hlubokým citem pro 
hrůzu, v kterou odvlečení asi nevěřili 
a žáci pochopili a zachytili.

Část Středočeského pěveckého sboru 
za hudebního doprovodu Stanislava 
Mistra umocnila vážnou chvíli před-
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… realizuje Nadační fond obětem holocaustu (NFOH) ve spo-
lupráci s Oddělením pro vzdělávání a kulturu Židovského 
muzea v Praze. 

Tento projekt běží již několik let na školách nejen v Irsku, ale po 
celém světě a každoročně se do něj zapojují další a další školy. 

V rámci projektu jsou školám zdarma poskytnuty cibulky 
žlutých krokusů, které žáci a studenti na podzim zasadí jako 
připomínku jednoho a půl milionu židovských dětí a tisíců 
dalších dětí, jež zemřely během šoa. Žlutá barva připomíná 
žlutou Davidovu hvězdu, již byli Židé nuceni během nacistic-
ké vlády nosit.

V ideálních podmínkách cibulky krokusů vykvetou na konci 
ledna nebo na začátku února – kolem Mezinárodního dne 
památky obětí holocaustu (27. ledna). Když lidé budou ob-
divovat květiny, mládež může vysvětlit, co vlastně krokusy 
symbolizují.

Projekt Krokus nabízí konkrétní možnost, jak přiblížit tema-
tiku šoa mladým lidem a zvyšovat tak povědomí o nebezpe-
čích diskriminace, předsudků a fanatismu. Irská organizace 
Holocaust Education Trust Ireland (HETI) připravila metodic-
ké pokyny, které mohou pedagogům v této snaze pomoci. 
Tyto materiály doplňují již existující pomůcky k výuce o inter-
kulturalismu a prevenci rasismu. Zapojení mládeže do sázení 
cibulek krokusů a pozorování, jak květiny rostou, podporují 
proces získávání znalostí o nezbytnosti vzájemné tolerance a 
respektu ve společnosti. V každém roce se projektu zúčastní 
více než 55,000 studentů z Irska a Evropy. (zdroj internet)

Všichni páťáci naší základní školy se zapojili do vysazování 
cibulek již na podzim, aby vskutku na den happeningu Pa-
matuj! vykvetly. Stalo se a paní učitelka zvěčnila hromadnou 
fotografií tuto událost. DĚKUJEME!
 

●  Alena�Janurová

PROJEKT�KROKUS�…

7. 3. – 12. ročník happeningu PAMATUJ!

8. 3. ples skautů

Trhání lístků z kalendáře nebylo mnoho, ale byly na nich tak 
důležité události, že je třeba jim věnovat více místa a fotodo-
kumentace.

●  Sděluje�Alena�Janurová

LÍSTKY�Z�KALENDÁŘE�
KULTURNĚ� 
SPOLEČENSKÝCH� 
UDÁLOSTÍ

Vážení přátelé, děkujeme vám za hojnou účast na našem 
vánočním koncertě s hudbou J. Šlitra.

Dovolujeme si vás pozvat na další, neméně zajímavý Jarní  
koncert Středočeského pěveckého sboru, do sálu DPS  
v neděli 6. 4. 2024 v 17:17 hodin. Připravili jsme pro vás 
oslavnou kantátu o krásách zámku Kratochvíle u Netolic, 
kterou na CD mohou dostat návštěvníci ke vstupence.

Mladý skladatel Mikoláš Troup, jehož tatínek je správcem 
zámku, se nechal inspirovat duchem jeho renesančních 
prostor a stvořil kantátu Andělé Kratochvíle. Kouzelné 
souzvuky sborových akordů našeho SPS a Pražských pěvců 
doprovodí členové Černošické komorní filharmonie. 

Zvláštní role recitátora básnivých textů Ondřeje Fibicha se 
ujme Stanislav Lehký, herec Městských divadel pražských,  
herecký partner Vilmy Cibulkové v představeních Magic-
ká hodina a Druhá smrt Johanky z Arcu. Jeho sytý hlas zní  
i na Rádiu Beat a nám již také ozdobil koncert svým vřelým 
přednesem v předloňském Otvírání studánek Bohuslava 
Martinů.

Zajděte tedy  6. 4. na pěkný koncert do DPS, kde náš Stře-
dočeský pěvecký sbor také zkouší, a to každé úterý od 18:30 
do 20:30 hodin. Můžete tedy být nejen diváky, ale také 
účastníky příštích koncertů, např. 11. května Dvořákova Te 
Deum v kostele Zvěstování Páně či 15. června již pátého roč-
níku Skoroletního koncertu u vonící lípy.

Na závěr malá perlička: jméno Mikoláše Troupa jsme se po-
ctivě naučili správně vyslovovat Mikoláš. 

Ale k našemu překvapení, když jsme s ním přijeli na Kra-
tochvíli, v branách zámku ho vítal  jeho tatínek slovy: 
Nazdar, Mikuláši! 
 

●  Sbormistr�Stanislav�Mistr

ANDĚLÉ�KRATOCHVÍLE�
V�ÚVALECH
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k tanci a poslechu hraje Karel Šochman



    
17C ÍRKEVCÍRKEV ŽIVOT ÚVAL 4/2025

Všichni, od dětí po učitelky, se oblékli 
do těch nejpohodlnějších a nejroztomi-
lejších pyžamek, což přineslo spoustu 
smíchu a legrace. A i pro ty, kteří se roz-
hodli pro tradičnější kostýmy svých ob-
líbených hrdinů, byla připravena spous-
ta zábavy, tance, soutěží a dobrot. 

V naší úvalské mateřské škole se 
i v těch nejchladnějších dnech doká-
žeme bavit a učit novým věcem! Růz-
né akce, které jsme pro děti připra-
vili, nejen rozvíjejí jejich dovednosti, 
ale přinášejí jim také spoustu legra-
ce a nových zážitků.

Začneme třeba naším bruslařským 
dobrodružstvím. I když venku nebyl 
led, na krytém kolínském stadionu 
jsme to na bruslích rozjeli! Děti si uži-
ly skvělý čas, během kterého si mohly 
procvičit svou rovnováhu, zajezdit na 
ledě nebo se zapojit do malých soutěží. 
Pro některé to bylo poprvé, co si zkusily 
brusle, ale všechny to zvládly parádně 
a odnesly si spoustu pozitivních dojmů. 

Další aktivity byly plné pokusů a vě-
deckých objevů. Například když venku 
mrzlo, rozhodli jsme se s dětmi vyzkou-
šet, jestli se voda skutečně změní v led.  
V naší malé „eskymácké“ experimentál-

NEZAPOMENUTELNÉ�ZÁŽITKY�V�NAŠÍ�ŠKOLCE
ní dílně jsme si vyráběli zmrzlinu. Tako-
vé aktivity nám dávají příležitost ukázat 
dětem, jakým způsobem na svět kolem 
nás působí příroda a počasí.

A co by to bylo za zimu bez karnevalu? 
Masopustní veselí bylo všude kolem. 
Třídy na budově Kollárova vše pojaly  
v trochu odlišném stylu – v pyžamkách! 

    

ŠKOLSTVÍŠKOLSTVÍ

mech a na stráni za potůčkem je také 
spousta fialek. Sýkorka, která se přile-
těla napít, si mě prohlédne a uletí na 
nedaleký strom. Má modrou čepičku, 
křídla i ocas. Bříško má žluté a hřbet 
zelený. Je to sýkorka modřinka. 

Kousek ode mě slyším dětský smích. 
Otočím se a vidím holčičku s babičkou. 
Holčička má světlé vlásky plné kudr-
natých prstýnků. Skloní se k potůčku  

KRÁSNÉ�JARNÍ�DNY�
Začalo jaro. Zima je v nenávratnu a nás 
čekají procházky probouzející se příro-
dou, pomalu se prodlužující dny, slu-
neční paprsky, které nás zahřejí, a rána 
plná ptačího zpěvu.

Stráň porostlá břečťanem, lesík, kde 
zpívají ptáci. Starý domeček na stráni 
ukrývající spoustu vzpomínek. Naho-
ře na stráni roste spousta fialek. Je až  
k neuvěření, kolik jich tu je. Jejich vůně 
se line všude kolem. Tohle místo je 
nádherné a přeci tak tajemné. Dole  
v údolí je slyšet bublání potůčku. Jdu se 
tam podívat. Procházím lesíkem a ob-
divuji přírodu kolem, to Boží stvoření. 
Švitoření ptáčků a šumění větru v ko-
runách stromů mi dodávají pocit klidu. 
Kolem mě prolétne pár krásných pest-
robarevných motýlků.

Z klidu, kterým jsem naplněna mě vyru-
ší křupání listí. Vychází to z křoví přede 
mnou. Trochu mě to vyděsí. Můj strach 
ale opadne, když se na cestě přede 
mnou objeví krásná srnka. Zastaví  
a dívá se na mě hlubokým pohledem. 
Její srst se leskne ve svitu jarního slu-
níčka, které září skrz stromy.  Po chvíli 
se otočí a ladnými skoky zmizí v lesíku. 
Jdu ještě kousek po cestě a dostávám 
se k malému potůčku. Kolem roste 

a nabírá červenou konvičkou vodu. Ba-
bička ji drží za druhou ruku, aby nespad-
la. Když nabere vodu, tak utíká nahoru 
na stráň a zalévá všechny kytičky, kte-
ré po cestě vidí. Babička jde za ní. Obě 
se usmívají. Nahoře na kopci babička 
holčičku objímá. Vyzařuje z nich štěstí  
a láska.Pohled na ně mě zahřeje u srdce.

Život je poskládaný z drobných stříp-
ků. Někdy si můžeme myslet, že ně-
které události pro nás nejsou důležité. 
Některé dny jsou prostě jen obyčejné. 
Život je ale krátký a my bychom v tom 
životě měli najít to krásné. Na každém 
dni se dá najít něco hezkého, i když se 
zdá být úplně obyčejný. Stačí se podívat 
kolem sebe, nadechnout se a užívat si 
všechny ty krásy, které nám život na-
bízí. Někdy je život těžký a ukáže svou 
horší stránku. My se ale musíme snažit 
vše překonat, protože i když se zdá být 
nejhůř,  přesto život umí být stále krás-
ný stejně tak jako oči srnky, jež se na 
mě dívala v lese. Umí být krásný jako 
ptačí zpěv, jako vůně květin a nadnáše-
jící jako poletující motýlci. Vše to krásné 
máme od Božího tvůrce. Buďme za to 
vděčni.

●  �Lucka�Jingerová
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Nevšedním zážitkem pro děti byla 
i návštěva nprap. Veroniky Borovič- 
kové z Krajského ředitelství policie 

Středočeského kraje, která jim v rám-
ci preventivního programu vyprávěla 
o své práci, vysvětlila dětem důležitá 
dopravní pravidla bezpečného chování 
a hlavně jim ukázala pravé policejní 
auto! Děti samozřejmě ale nejvíce nad-
chla policejní siréna a houkání.
 
Nakonec bychom chtěli zmínit jednu 
opravdu nezapomenutelnou návště-
vu. Do naší školy „přiletěli“ papoušci! 
Děti měly jedinečnou příležitost setkat 
se s těmito úžasnými ptáky, dozvědět 
se o jejich životě, stravě a komunikaci. 
Největší radost však přišla, když si děti 
mohly papoušky pohladit a pozorovat 
je zblízka. Tento zážitek obohatil naše 
malé přírodovědce o nové poznatky.

V naší školce se tedy nikdy nenudí-
me! Ať už bruslíme, experimentujeme, 
slavíme nebo se vzděláváme, vždy se 
máme na co těšit. 

Naše děti mají díky těmto aktivitám 
možnost nejen si hrát, ale i objevovat, 
učit se a růst. 

●  Jana�Hájková,�ředitelka

Děkujeme všem účastníkům za přípra-
vu, odvahu a všem divákům za vytvoře-
ní báječné atmosféry.

Masopust

Škola učí nejen nové věci, ale seznamu-
je žáky i s tradicemi. A tak ve čtvrtek 
6. 3. děti z naší školy patřičně oslavily 
masopust. Kdo mohl a chtěl, dorazil už 
ráno v masce. I paní učitelky se promě-
nily v klauny, zvířátka či jiné bytosti. Ve 

Nový prostor před ředitelnou

Začátek roku je ideální čas na změny 
a vylepšení. Z docela rozlehlého, ale 
poněkud nehostinného prostoru před 
ředitelnou a kancelářemi se po úpravě 
stalo místo pro odpočinek, návštěvy, 
přípravy, administrativu i pro setkává-
ní. Jednotvárnou chodbu oživily barvy 
i pohodlný nábytek, část je určena dě-

ZPRÁVY�ZE�ZÁKLADKY
tem a část dospělým, a abychom si na 
tuto „další novotu“ zvykli, hned jsme 
prostor pokřtili společnou snídaní uči-
telů – protože nejen práce, ale i pohoda 
a dobré vztahy tvoří skvělé prostředí. 

Úvalské veršování 

Ve středu 19. 2. proběhl v „Pětašede-
sátce” další ročník tradiční recitační 
soutěže Úvalské veršování. 

Zúčastnilo se jí téměř 70 žáků z první-
ho stupně. Vystoupit před plným sálem 
není nic jednoduchého a pro některé 
děti to znamenalo sebrat všechno od-
hodlání, aby se před tolik lidí postavi-
ly, ale nakonec to všichni zvládli a své 
texty úspěšně přednesli. Podpora paní 
učitelek i obecenstva jim pomohla, aby 
předvedli to nejlepší, co umějí. 

Recitátory hodnotily hned dvě poroty 
– žákovská a učitelská. Vítězové dostali 
diplomy a drobné odměny. Ale tím to 
nekončí – ti nejlepší budou naši školu 
reprezentovat na okresním kole v Ba-
bicích.
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Roverské společenství Kappa Sigma Eta 
se 8. 3. 2025 postarala již o třetí ples  
v Úvalech v pořadí. Snažili se svou práci 
zdokonalit a pozitivní ohlasy z řad hos-
tů nasvědčují tomu, že se akce vydařila.

Jednou z novinek letošního plesu byl 
progres v obsluze návštěvníků plesu. 
Filip Gregor (aktuální zástupce vedou-
cího střediska) vytvořil aplikaci, která 
umožnila rychlejší, efektivnější a pří-
jemnější službu občerstvení. 

Dalším vylepšením byla udržitelnější 
výzdoba plesu, se kterou by rádi po-
kračovali i v budoucnu. Mimo jiné si 
návštěvníci mohli poslechnout hudeb-
ní kapelu Kateřina Karešová a kapela, 
která roztančila malé i velké. Na plese 
nechyběla ani tombola a aktivity v pře-
stávkách. 

Během přestávek jsme se věnovali jed-
nomu prvku skautské výchovné me-
tody, konkrétně symbolickému rámci. 
Děti si tak měly možnost zahrát několik 
her, zažít módní přehlídku táborových 
kostýmů a zúčastnit se kvízu.

SKAUTSKÝ�PLES�2025��

Celý ples proběhl díky organizaci více 
než 40 rangers a roverů. Ráda bych 
poděkovala všem těmto lidem ve věku 
15 až 24 let, že se této výzvy nezalek-
li a snaží se být aktivními občany naší 
společnosti prostřednictvím projektů, 
které je zároveň rozvíjejí. Moc děkuje-
me všem hostům a těšíme se na další 
společné zážitky.

●  Za�úvalské�skauty
Kristýna�Štafenová�(Kitty)

třídách se děti seznámily s tím, co to 
ten masopust vlastně je a proč se slaví, 
povídaly si a hrály různé hry. Hlavní akcí 
ale byl dopolední karneval v sokolovně. 
Organizace se ujala 9. C, která společ-
ně se svou třídní připravila program 
plný hudby a pohybu. Deváťačky dě-
tem předtancovávaly na pódiu, učily je 
různé tanečky a organizovaly zábavné 
hry. Ke spokojenosti účastníků přispěla 
i tahací harmonika v rukou paní učitelky 
Zdeničky a nadýchané masopustní kob-
lihy. Všichni se dobře pobavili, „vyřádili“  
a teď už může přijít jaro.

Pamatuj

Město Úvaly ve spolupráci s naší ško-
lou pořádalo v pátek 7. 3. již tradiční 
vzpomínkovou akci Pamatuj, která při-
pomněla smrt židovských obyvatel Úval  

tréninkový objem, kdy mají více prosto-
ru na naučení nových dovedností opro-
ti dvěma hodinám tělesné výchovy, kte-
ré jsou běžné.  Důležitou roli hraje také 
propojení školy a sportovního klubu. 
Škola dlouhodobě spolupracuje s klu-
bem Handball Úvaly a tohle je přesně 
důkaz, že pro rozvoj mladých sportovců 
je klíčová kvalitní podpora jak ve škole, 
tak v klubu. Taková spolupráce pak při-
náší skvělé výsledky nejen na klubové 
scéně, ale i ve školních soutěžích. 

●  Tým�ZŠ�Úvaly

v koncentračních táborech za 2. světo-
vé války. Naši žáci a žákyně recitovali 
básně a v závěru četli jména zemřelých. 
Hudbou program doprovodil Středo-
český pěvecký sbor. Více o této akci se 
dočtete v článku paní Janurové.

ZŠ Úvaly míří do finále

A na závěr jedna velká sportovní ra-
dost. ZŠ Úvaly úspěšně prošla krajským 
kolem školského poháru v házené, což 
je pro nás obrovský úspěch. Naši há-
zenkáři jasně dominovali a oba zápasy 
proti ZŠ Zdiměřice i proti ZŠ Bělá pod 
Bezdězem měli od začátku pod kontro-
lou. Velkou roli sehrála nejen bojovnost 
hráčů, ale i neskutečná atmosféra, kte-
rou vytvořili spolužáci v hledišti. Díky 
pevnému systému hry, skvělé obraně 
a rychlým protiútokům jsme soupeřům 
nedali od začátku šanci a zaslouženě si 
vybojovali postup mezi nejlepší týmy 
v republice. Finále pořádá kraj Vysočina 
14.–16. 5. 2025. 

Úspěchu dopomohla i nově vzniklá 
sportovní třída, která sdružuje chlapce 
a dívky se zájmem o různá sportovní od-
větví. Nabízíme jim tak možnost navýšit 

    

ORGANIZACE�A�SPOLKYORGANIZACE�A�SPOLKY



    

ORGANIZACE�A�SPOLKYORGANIZACE�A�SPOLKY20 ŽIVOT ÚVAL 4/2025

Padesát účastníků zájezdu bylo ve sklárnách Pačinek  
v únoru nadšeno. 

Svědčí o tom řada fotografií a vyprávění, které mohu jen 
zprostředkovat. Jedinou skvrnkou na zájezdu bylo dlouhé če-
kání na oběd, protože je o kostel a výstavu a samotnou práci 
sklářů a majitele pana Pačinka převeliký zájem. „Příště si asi 
vezmeme s sebou namazanou housku, nebo čekání prostě 

ÚVALSKÝ�KLUB� 
DŮCHODCŮ�HLÁSÍ

vydržíme…“ sdělovali senioři. Koncem června nás čeká zájezd 
do Mostu na zámek Jezeří a přestěhovaný kostel.

O 14 dní později jsme si dali krapet jiné Země, město, … 
–každý sám za sebe a vyhrál těsně Josef s 215 body, na dru-
hém místě byla Maruška s 210 body. A nemyslete, že to bylo 
jednoduché. Bylo to také hlučné a vyčerpávající, dali jsme si 
tři kola. Ale předem se každý nasytil medovníkem a kávou, 
tak šedé buňky mozkové byly připraveny. Těšíme se na zá-
jezd koncem června, pozvánka bude v květnovém čísle Života 
Úval. Sledujte také prosím můj veřejný Facebook a web i fb 
města.

2. 4. máme velikonoční vyrábění a pak 16. 4. Pomlázková  
a tam sdělíme další program do pololetí.

●  Alena�Janurová�za�klub

VÝZVA
Radní města Jan Černý nabízí zájemcům prostřednictvím Úvalského klubu důchodců zajištění prohlídky Černínského  

paláce včetně bytu Jana Masaryka. Pravděpodobný termín poslední týden v květnu nebo první týden června. Přihlášky  
pro omezený počet zájemců přijímá Alena Janurová služební mobil 730 152 500 nebo alena.janurova@centrum.cz 

SPCCH v ČR, z.s., ZO Jirny, Šestajovice, Zeleneč
pořádá ozdravný pobyt v maďarských termálních lázních Bükfürdő ve dnech 22. 6 až 29. 6. 2025.  

Jsme ubytovaní v čtyřhvězdičkovém hotelu Bük přímo u lázní. Cena zájezdu je 16 500,- Kč ve dvoulůžkovém pokoji.  
V ceně zájezdu je polopenze formou švédských stolů, vstup do lázní, možnost využití hotelového wellness, pojištění,  

doprava z místa bydliště i zpět a zájezd na Neziderské jezero. 
       V případě zájmu kontaktujte Evu Pilátovou tel. 725 336 486, nabídku několika volných míst vám rádi upřesníme.
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Svaz postižených civilizačními chorobami v ČR, z.s., základní organizace Jirny, Šestajovice, Zeleneč
Brandýská 9, 250 90 Jirny, www.spcch.cz/zo-jirny

Plán na rok 2025

Přihlášení na jednotlivé zájezdy u pí. Pilátové, tel. 725 336 486 nebo u zástupců jednotlivých obcí

Existují nějaké způsoby učení se nebo metody, které nám 
pomohou i ve třetím věku se rychleji naučit novým věcem,  
a hlavně si získané znalosti udržet co nejdéle? Právě o tom 
bude pojednávat už 45. cyklus přednášek Újezdské akade-
mie pod názvem Jsme moc staří na učení?

O své znalosti a zkušenosti se s námi přijde podělit pan 
PhDr. Michal Šerák, PhD., pracovník katedry andragogiky  
a personálního řízení FF UK v Praze, a to ve dnech 28. 4.,  
5. 5. a 12. 5. 2025.

UČENÍ�SE�VE�TŘETÍM�VĚKU
Zahájení cyklu je v polyfunkčním domě Level v pondělí  
28. 4. 2025 v 9.30 hodin tak, aby všichni posluchači stačili 
ještě před zahájením přednášky v 10 hod. zaplatit poplatek 
200 Kč (za celý cyklus). 

Bližší informace o Újezdské akademii najdete na webové ad-
rese https://akademie-ujezd.inpage.cz.

●   Ludvík�Hering

14.–18. července, Dolní Břežany

Příměstský kemp zaměřený na florbal 
pro holky a kluky od 6 do 15 let. Rádi 
na něm přivítáme úplné nováčky i zku-
šené florbalisty včetně těch, kteří ne-
chodí na naše kroužky. Každý turnus 
má unikátní téma a celotáborovou 

V sobotu 8. 3. proběhl v Dolních Bře-
žanech v pořadí třetí florbalový turnaj 
Sport Academy! V mladší a starší kate-
gorii se ve 23 družstvech představilo 
více než 180 mladých florbalistů a flor-
balistek z naší akademie. Mladší kate-
gorii ovládlo družstvo z Dolních Břežan, 
které ve finále na nájezdy porazilo no-
váčka turnajů ze ZŠ Mendelova. Bron-
zovou medaili si odnesl spojený tým ZŠ 
prof. Švejcara a Úval. Ve starší katego-
rii se nejlépe dařilo Dolním Břežanům, 
stříbrnou příčku obsadily Psáry a třetí 
místo získal Škvorec. Turnaj si ale užili 
jak vítězové, tak poražení. Všichni sou-
těžili s nejvyšším nasazením, ukázali 
nové florbalové dovednosti, které bě-
hem tréninků získali a prožili den plný 
pohybu a zábavy! 

MÁME�ZA�SEBOU�JARNÍ�FLORBALOVÝ�TURNAJ�
SPORT�ACADEMY!�DO�KONCE�ŠKOLNÍHO�ROKU�
CHYSTÁME�JEŠTĚ�DVA!�V�LÉTĚ�NÁS�ČEKAJÍ�KEMPY!

Do konce školního roku máme na pro-
gramu ještě dva florbalové turnaje, ten 
první se bude konat 10. května v Praze 
v hale TJ JM Chodov, 21. června pro-
běhne v Dolních Břežanech závěreč-
ný turnaj Academy Cup, na kterém se  
s letošním školním rokem rozloučíme. 
Přihlašování na oba turnaje bude spuš-
těno na webu academy-sport.cz/  vždy 
měsíc před začátkem turnaje!

Hned v červenci potom rozjíždíme sérii 
letních příměstských kempů. Zde při-
nášíme jejich krátký přehled:

Florbal Summer Camp
7.–11. července, Říčany – Na Fialce
28. července – 1. srpna, Říčany –  
Na Fialce
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Turnaj MINI Úvaly Český Brod

Turnaj STŘEDNÍ KURT Úvaly Český Brod

NEJMLADŠÍ�TENISTÉ�Z�ÚVAL�POMĚŘILI�SÍLY� 
S�ČESKÝM�BRODEM

V neděli se utkali chlapci a dívky z Tenisové školy Úvaly  
v kategorii STARŠÍ ŽÁCI/DOROST.

Klubový turnaj žáci-dorost

Oba turnaje proběhly v přátelském duchu a malí i velcí tenis-
té si vzájemná utkání užili stejně tak jako trenéři. 

Už se všichni těšíme na jaro, až vyběhneme na kurty!

●  Jitka�Martinovská,� 
Tenisová škola Úvaly, www.tenisovaskolauvaly.cz

dáme na lezeckou stěnu Smíchoff, ná-
sledně nás čeká dvoudenní výlet do 
přírody s lezením na skalách Českého 
krasu s přespáním v teepee a závěreč-
ný den plný soutěží a her.

Florbal Kemp Škvorec
18.–22. srpna a 25.–29. srpna, Škvorec

Kemp pořádaný ve spolupráci s Florba-
lem Škvorec nabízí holkám a klukům od 
7 do 15 let pestrý program plný florba-
lu, sportování i dalších dobrodružství. 
Kemp je určený všem mladým sportov-
cům od začátečníků až po zkušené flor-
balisty. Kromě sportovního programu 
dostanou účastníci také možnost spo-
lečného přespání s táborákem a noční 
bojovkou!

Na všechny kempy v naší nabídce pla-
tí sourozenecká sleva 500 korun pro 
druhého a každého dalšího sourozen-
ce. Kempy je možné zaplatit ve dvou 
splátkách po 50 procentech do konce 
dubna. Postupně během jara budeme 
odtajňovat také trenérské složení jed-
notlivých kempů. Podrobnější infor-
mace naleznete na academy-sport.cz/
camp/

●  Vít�Voltr

hru, aby mohli účastníci navštívit více 
turnusů a pokaždé zažít něco jiného. 
Kromě florbalu účastníky na kempech 
čekají i další sportovní a táborové hry 
zaměřené na práci v týmu i jeden celo-
denní výlet do přírody.

Sportovní Summer Camp
21.– 25. července, Říčany – Na Fialce

Příměstský kemp pro holky a kluky od 
6 do 15 let, na kterém si účastníci vy-
zkouší nejrůznější sporty. Těšit se mo-
hou na badminton, basketbal, fotbal  
a mnohé další sportovní aktivity, hry  
a soutěže venku i v hale. Děti také čeká 
odpoledne v bazénu a celodenní výlet 
do přírody.

Školky Summer Camp
21.–25. července, Dolní Břežany

Příměstský sportovní kemp pro děti 
od 4 do 7 let. Účastníky čeká program 
uzpůsobený pro nejmenší sportovce 
plný sportovních her a soutěží zamě-
řený na rozvoj základních fyzických 
dovedností, které uplatní v budoucnu v 
nejrůznějších sportech. Vrcholem pro-
gramu bude dobrodružná výprava za 
ztraceným zvířátkem plná úkolů, kte-
ré otestují, co se holky a kluci během 
kempu naučili.

Horolezecký Summer Camp
4.–8. srpna a 18.–22. srpna, Modřany, 
Smíchoff a Český kras

Pět dní plných lezení pro holky a klu-
ky od 6 do 15 let. Kemp je vhodný pro 
začátečníky i pokročilé lezce. Účastníky 
čeká úvodní den seznámení s trenéry  
a novými kamarády, další den se vy-

V sobotu 15. března proběhla v tenisové hale v Úvalech přátelská utkání v kategoriích MINITENIS a STŘEDNÍ KURT mezi 
dětmi z Úval a Českého Brodu.
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okolo roku 1900.

Tak končí vzpomínky pana Kučery v Ži-
votě Úval. Vzpomínek zapsal pan Kučera 
mnohem více, ale ty už se povětšinou 
netýkají přímo našeho města. Namát-
kou zmiňme, že se jednalo o jeho mládí 
i studijní léta v Praze, kdy například po-
mohl za protektorátu “zachránit” prů-
myslovku svým nástrojařským umem, 
o účinkování v ochotnickém divadle 
Uranie, o jeho vášni pro hru na kytaru, 
na kterou hrál ve své hudební skupi-
ně, do které nepřijali jako zpěváka ješ-
tě tehdy neznámého a stálé angažmá 
hledajícího Karla Gotta, o pasení hus 
na úvalských strništích i o kamarádech  
a klukovinách z mládí. 

Vše bylo sepsáno již před 22 lety a i tyto 
vlastně jen drobné střípky z až 100 let 
staré historie nám přibližují, jak to u nás 
vypadalo a jak se lidem žilo. 

●  Aleš�Pilný

Minulou část uzavírala zmínka o místě 
„Na staré cihelně“, která by se v dnešní 
době nacházela z kraje ulice U Obory 
pod Skeříkovem, kde si Pepinka a Josef 
(teta a strýc pana Kučery) postavili svůj 
dům. V Ouvalech bylo dříve používáno 
také podobné místní označení „U sta-
ré cihelny”, dnes ulice Pod Slovany, kde 
stávala Rosenbaumova cihelna. Jed-
ná se tak o dvě různá místa. Místo „Na 
staré cihelně” odkazuje na Hellerovu, 
později Benešovského cihelnu (popsa-
nou na stránkách www.uvaly.cz/bene-
sovskeho-cihelna-hellerova-cihelna),  
o které bude ještě níže několik zmínek. 

V dochovaných materiálech po panu 
Kučerovi je díky panu Mezerovi i rod-
ný list právě strýce pana Kučery, Jo-
sefa Benešovského, nar. roku 1901. 
Místo narození je uvedeno Ouvaly  
č. 65, matka Anna Pečenková ze Štíhlic  
a jako otec je uveden Josef Benešov-
ský – cihlář v Ouvalech č. 65 (onen muž  
s knírem alá kozácký ataman Taras Bul-
ba), syn domkáře Václava Benešovského  
z Vrátkova. Pro úplnost ještě dodejme, že 
manželkou úvalského dědy pana Kučery, 
Jakuba Kučery, byla Anna Kučerová. Blíže 
o cihelně již opět slovy pana Kučery.

Pepinčin a Josefův dům byl sám o sobě 
důkazem staré cihelny. Její zbytky byly 
takřka na každém místě. Podle strejčka se 
zde cihly dělaly ještě ručně. Zela zde veliká 
jáma v průměru deseti metrů, kde se šlapal  

VÝLETY�DO�VZPOMÍNEK�PANA�KUČERY,�ČÁST�IV.
a míchal jíl na cihly. Na neomítnutém domu 
byly znát cihly „skleněnky“ z rozbourané 
pece. Měly skleněnou glazůru a tvrdost 
diamantu. Při sekání od nich létaly modré 
jiskry, proto bylo radno se jim při zaseká-
vání elektrického vedení vyhnout. Strýček 
s tetou z nich postavili asi polovinu domu. 
I všude po okolí domu byly zbytky cihel  
a ve stráni pod trávou se dal vydolovat 
jíl, ze kterého se daly modelovat a vysu-
šit všelijaké výtvory mé fantazie. A jak to 
vypadalo v okolí z pohledu přírody okolo 
roku 1930? Pro vodu se chodilo na kraj 
louky pod topol do studánky, kde žil rak  
a žába. Mateřídoušky bylo na naší stráni 
celé placy a z louky plné květin neustával 
zvonivý cvrkot koníků a cvrčků. Hlas křepelek  
a chřástalů nebyl ničím výjimečným, stejně 
tak pohled na zajíce, bažanta, ježka…

Bližší informace k cihelně ve vzpomín-
kách pana Kučery bohužel nejsou. Výskyt 
cihel na pozemku při výkopových pracích 
potvrdil i pan Mezera, nynější vlastník 
domu po panu Kučerovi, který se aktuál-
ně tématu cihelny v tomto místě věnuje. 
Podle předběžných informací se cihelna 
mohla nacházet částečně na pozemku 
pana Mezery s přesahem do ulice U Obo-
ry. Pokud je nám známo, tak se nedocho-
vala žádná fotografie ani vyznačení cihel-
ny v mapě. 

Na přiloženém obrázku tak nalezneme 
alespoň její přibližné umístění vyznače-
né červeným kruhem na mapě z období 

Možná jste se podivovali nad titulní foto-
grafií v březnu, ale není to fikce. Tou do-
bou se už všechny obce, města, okresy  
a kraje pilně připravovaly na VI. spartaki-
ádu. Pilně nacvičovaly skladby od brzké-
ho jara, pro které měly dostatečný počet 
dětí a představovaly občanům místní až 
okresní kola. Naše základní škola určitě 
disponovala žáky, kteří mohli nastoupit  
v různých věkových kategoriích. Na břez-
nové titulce jsou naše starší žákyně v teh-
dy populární skladbě Poupata. Ta byla 
ovšem jedním z vrcholů spartakiády na 
píseň Michala Davida. Skladba ukazovala 
možné propojení diskotékové populární 
hudby s propagací „šťastného mládí v so-
cialismu“. Nikdo tehdy asi netušil, že se 
jedná o poslední spartakiádu na Strahov-
ském stadionu. Mohutná tělocvičná akce 
na konci června přinesla monumentální 
pohledy. Sametová revoluce navodila 
opět návrat do Sokola.

Spartakiáda pro ty, kdo nevědí, byl 
v Československu název pro hromad-
ná veřejná tělocvičná vystoupení. První 

VZPOMÍNKY�NA�SPARTAKIÁDU
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Tradice spartakiád navazovala na vše-
sokolské slety, pro které byl v roce 1926 
postaven Velký strahovský stadion (Ma-
sarykův), a na 1. dělnickou spartakiádu, 
kterou pořádala levicová Federace dělnic-
kých tělovýchovných jednot roku 1921 na 
pražských Maninách. Pro každou sparta-
kiádu byly, po vzoru všesokolských sletů, 
složeny různé sestavy pro jednotlivé ka-
tegorie, například mladší či starší žáky či 
žákyně, dorostence a dorostenky, matky 
s dětmi, učňovskou či vysokoškolskou 
mládež, Svazarm, vojáky základní služby, 
rodiče s dětmi, muže, ženy atd. Napří-
klad na poslední spartakiádě v roce 1985 
vystupovalo také 13824 vojáků, tedy 96 
čet po 144 mužích. Hudba byla většinou 
skládána přímo pro spartakiádu a tělo-
cvičné skladby měly náročnou choreo-
grafii a mnohé byly fyzicky komplikované 
a náročné. Zejména pro vojsko, dochá-
zelo i k tragickým úrazům. Skladby pro 
nejmenší děti mívaly délku kolem 10 mi-
nut, náročnější skladby se délkou blížily 
20 minutám. Spartakiády za socialismu 
se staly gigantickými propagandistickými 

spartakiády organizovala za první re-
publiky levicová odnož dělnických tělo-
výchovných jednot. V Úvalech cvičila DTJ 
na hřišti u hospody na Úvaláku. „V tota-
litním Československu se konaly sparta-
kiády od roku 1955 do roku 1985 pra-
videlně každých 5 let, mimo roku 1970, 
kdy pokusy o obnovení Sokola a konání 
XII. všesokolského sletu na Strahově  
v roce 1970 bylo definitivně znemožněno 
vpádem okupačních vojsk do Českoslo-
venska. 
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Navždy jsme se rozloučili: 

Věnceslava Procházková

Všem pozůstalým vyslovujeme upřímnou soustrast.

DUBEN�2025
∫

Již nelze zveřejňovat v „Životě Úval“ jména narozených dětí, ži-
votní jubilea a jména zemřelých v rubrice Společenská kronika. 
Uvést jméno a příjmení je možné pouze s  písemným souhla-
sem dotčené osoby, případně jejího zákonného zástupce. 
V  případě zájmu o zveřejnění se obraťte na správní odbor 
MěÚ Úvaly, na email tereza.husenska@mestouvaly.cz nebo tel.  
281 091 528, mobil 723 929 928. 

●  Tereza�Husenská, matrikářka

    

SPOLEČENSKÁ�KRONIKASPOLEČENSKÁ�KRONIKA

akcemi. Formálně byly sice pro většinu 
kategorií dobrovolné, na mnoha školách 
či pracovištích však byla účast více méně 
povinná. Na Strahov postupovali jen nej-

●  Alena�Janurová

lepší z nejlepších cvičenců, přesto však  
v masovém počtu“ (wiki).

Máme zachovaných pár kvalitních barev-
ných fotografií z roku 1985, z jara toho 
roku, z cvičení i jiných událostí. Zásluhou 
nadšených fotografů té doby i minulé má 
náš archiv tisíce uložených fotografií. Ty 
spartakiádní jsou od V. Procházky. 

A konečně se ptám, poznáváte někdo na 
minulé a této současně uveřejněné fo-
tografii po 40 letech někoho nebo sám 
sebe? Některé odezvy od čtenářek už 
máme a děkujeme.

li dožít takovéhoto seniorského věku.
Žijeme v jiné době plné technických  
a jiných zázraků, kde rodina zůstává ro-
dinou, ale přizpůsobuje se okolnostem, 
které žijeme, a tak je to dobře. Sportov-
ně řeknu, fandím vám a važte si toho, co 
máte a jak se máte a nezapomínejte, že 
bez nás by nebylo ani vás.

●  Zdeněk�Chocholouš

Na každou problematiku jsou logicky růz-
né názory. Dva rozdílné názory byly čte-
nářům sděleny. Co na to takhle se zeptat 
toho, koho se tato problematika týká? Já 
to za tuto generaci důchodců zkusím od-
povědět. Jsem Úvalák 86 roků, tak snad 
na to mohu odpovědět.

Základem státu je rodina, na tom se asi 
všichni shodnem. Že situace v celé Ev-

NÁZOR�DŮCHODCE�K�PROBLEMATICE�–�
SENIOR�TAXI�V�ÚVALECH

ropě není zrovna nejlepší, peněz není 
nikde na rozhazování a záleží na těch, 
kteří rozhodují o tom, kam se těch málo 
peněz dá. Že by se v Úvalech jednalo  
v záležitosti Senior-Taxi o líbivou politiku 
vůči této generaci, to nemohu posoudit, 
ale kdyby to tak bylo, myslím si, že tato 
generace si to zaslouží. Ten, kdo to ne-
prožil, tomu dnes ani nevěří, čím vším 
jsme museli projít, abychom se moh-

vzít. Dále mi bylo sděleno, že problém se 
SD mám jenom já a všichni si jeho práci 
chválí. Nechce se mi dané chvále pana 
ředitele věřit, i když by to bylo nádherné, 
a proto se obracím veřejně na spoluo-
bčany, zda by mi poslali své zkušenosti 
se SD na adresu anouvaly@gmail.com. 
Mohl bych panu řediteli argumentovat, 
že nespokojený nejsem jenom já, že exis-
tují lidé, kterým se na SD něco nelíbí. Na 
závěr. Setkal se někdo v životě se situa-
cí, že když se něco reklamuje, tak ředitel 
v dané reklamaci nezná jméno svého 
podřízeného, a proto ho nemůže sdělit,  
i když jsou tam pouze 2 pracovníci?

●  Jan�Brajer

Obracím se na veřejnost, protože pan 
ředitel Jaroslav Špaček následující věc 
ukončil a nevysvětlil. Jedná se o to, že 
moji rodiče, skoro osmdesátiletí dů-
chodci, platí za 3 nemovitosti v Úvalech 
za odpad, jak jim nařizuje zákon. Dne 3. 
12. 2024 se otec rozhodl vyvézt materi-
ál po opravě do SD. Množstvím se vešel 
do limitu 3 nemovitostí, za které léta 
platí městu Úvaly. Pracovník SD mu za-
kázal vykládku s tím, že již překročil limit 
na nemovitost 300 kg. Argument mého 
otce, že má limit 900 kg, protože vyváží 
ze tří nemovitostí, za které řádně platí, 
neobstál. Proto jsem o daném incidentu 
hned 4. 12. 2024 informoval paní sta-
rostku. Chtěl jsem vědět jméno daného 

UDÁLOST�ZE�SBĚRNÉHO�DVORA
pracovníka a proč otec nemohl vyložit 
odpad do limitu na 3 nemovitosti, za 
které platí. Po dopisování je závěr pana 
ředitele následující. Danou věc vede-
me jako reklamaci, a proto jsme pořídili  
i fotky. Jméno pracovníka, co neumožnil 
celou vykládku, Vám nesdělíme, protože 
jednal správně, protože limit na nemovi-
tost je 300 kg a Váš argument o tom, že 
platíte za 3 nemovitosti a vykládka byla 
za 3 nemovitosti, neuznáváme. Nako-
nec největší mé pochybení bylo, že jsem 
nejednal s vedoucím SD, podle ředite-
le Špačka. Hned druhý den jsem jednal  
s paní starostkou a jí se pan ředitel vyja-
dřoval, těžko uvěřit, že vedoucí SD o tom 
nic nevěděl a nemohl řešit a věc si pře-

    

NÁZORY�ČTENÁŘŮNÁZORY�ČTENÁŘŮ
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Petružálek a synové, s.r.o.
Odvoz stavebního odpadu, sutě, zeminy
Písky, štěrky, recyklát, tříděná zemina

Zemní a výkopové práce
Praha 9 – Běchovice / Český Brod 

mobil: 603 242 142 
info@sute-pisky.cz 
www.sute-pisky.cz

ZAHRADNÍ PRÁCE
● čištění zarostlých pozemků s odvozem

● sekání vysoké trávy, mulčování
● zakládání a kompletní údržba trávníků

● řez a výsadba živých plotů, stromů a keřů
● úklid listí s odvozem

● snížení, prořez, kácení stromů
● frézování pařezů, výkop kořenů

● postřiky, odplevelení pozemku, dlažby

Tel.: 608 961 169, www.jelovsky.cz

Kominictví Mičkal – sídlo Úvaly
Tel.: 604 490 886

Web: www.kominiknapohodu.cz
Kompletní kominické služby

KOMINICTVÍ NĚMEC – čištění,  
revize, opravy. Telefon 775 132 921
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Dne 27. 2. 2025 nás navždy opustil Lubomír Ježek, vzpomeňte s námi.
Dcera Renata a syn Robert

Dobrý den, 
ráda bych poděkovala za ochotu Městskému úřadu v Úvalech. Za pomoc při asistenci přechodu mé 
ševcovské dílny do nového prostoru bývalého květinářství v Pražské 527. 

Zejména děkuji paní starostce Rydvalové, paní tajemnici Tesařové a hlavně paní referentce Viktorové, 
která se již několik let stará o živnostníky, kteří podnikají v nebytových prostorách od úřadu.

Moc děkuji,
Sylva Brožíčková

• SERVIS, REVIZE PLYNOVÝCH  
SPOTŘEBIČŮ

• REVIZE TLAKOVÝCH NÁDOB STABILNÍCH
• REALIZACE A KONTROLY SPALINOVÝCH 

CEST

ING. TOMÁŠ PINKAVA 
TEL: +420 608 153 818 

Dne 19. 3. jsme se navždy rozloučili s milovanou Ivanou Kučerovou, rozenou Jokešovou. Opustila nás 
náhle a nečekaně ve věku 57 let. Byla neskutečně milou a hodnou ženou, která vždy myslela víc na 
druhé než na sebe. Jejím posláním bylo pomáhat a vzdělávat. Ráda vzpomínala na chvíle na vysoké 
škole, na tábory, kam jezdila jako vedoucí, na časy, kde se zpívalo a dobře bavilo. Byla odbornicí na 
český jazyk. Svým dětem dávala maximum lásky a během života je učila krásám hudby, literatury, 
kinematografie, přírody a mnohým dalším. Měla srdce na správném místě a nikdy na ni nezapomeneme.

Rodina
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POHŘEBNÍ SLUŽBA
Jan Žížala s.r.o.

Firma:
po – pá  7.30 – 15.30

282 01 Český Brod, Husovo nám. 16
321 622 488, 605 977 191,

773 782 479
e-mail: pohrebnictvi-zizala@seznam.cz

Pohřební ústav
Pavel Kos
602 221 511, 321 622 615

Český Brod  
Nám. Arnošta z Pardubic 1384
www.pohrebnisluzbykos.cz



    

INZERCEINZERCE28 ŽIVOT ÚVAL 4/2025



   

INZERCEINZERCE ŽIVOT ÚVAL 4/2025



    

INZERCEINZERCE30� ŽIVOT ÚVAL 4/2025



    
31INZERCEINZERCE ŽIVOT ÚVAL 4/2025




